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• Széles, Boross, Lezsák és Nemcsók Lakitelken 

A kutatásnak ára van 

A szegedi szocialista képvise lő , Nemcsók J á n o s szerint minden a l obbykon múlik. (Fotó: Karnok Csaba) 

Dobos igazsága 
0" ssznépi és sokpárti talákozó volt a hétvégén (is) a 

lakitelki népfőiskolán. Kormánypártiak és ellen-
zékiek mondták el vleményüket az ország tudomá-
nyos-műszaki fejlesztésének általuk elképzelt módoza-
tairól. Fontos kérdés ez, nem vitás, jó is, ha meg hány-
ják-vetik a hölgyek és az urak e szféra ügyes-bajos 
dolgait. Annál inkább, mert az utóbbi időben egyre 
többet halljuk, hogy nem tudunk nagyot, maradandót 
alkotni ezen a téren. Ezért éppen a honatyákat, vagyis 
az Országgyűlést hibáztatják, amiért nem szavazza 
meg a tudományos kutatómunka végzésére még az op-
timális pénzösszeget sem. 

A mostani lakitelki talákozón Dobos Krisztina, az 
MDF oktatási és kulturális ügyekben szakértő ország-
gyűlési képviselője, sajnálatát fejezte ki amiatt, hogy a 
tanácskozásnak otthont adó Kölcsey-ház nem telt 
meg, kevesebben jöttek el, mint korábban. Pedig, e te-
rület fejlesztése és felemelkedése - mondották mások 
is -az ország jövőjét, boldogulását határozza meg. 

Dobos Krisztinának (meg a többieknek, akik ezt 
mondják) tökéletesen igaza van. Mert az való, hogy 
joggal büszkélkedünk magyar (származású) Nobel-dí-
jasainkkal, de azt ügyesen elhallgatjuk, hogy ezek a 
tudós koponyák nem magyar állampolgárként vehet-
ték át a svéd királytól a tudományos világ megbecsülé-
sét jelentő kitüntetést. Az egy - szögedi - Szentgyörgyi 
Albertet kivéve...Meg igaza van Nemcsók Jánosnak, a 
szegedi szocialista országgyűlési képviselőnek is, aki 
ugyan tisztéből adódóan elsősorban a Balatonért 
lobbyzik, de azt mondja, hogy az Országos Tudomá-
nyos Kutatási Alap számára juttatott összeget a duplá-
jára kell emelni, vagyis évi 8-10 milliárdnyit juttatni a 
kutatásokra. A próféta szóljon a képviselő úrból! 
T J f a nem állítjuk meg az „agyelszívásnak" nevezett 

KI. tudóskiáramlást, akkor baj lesz. Ezt nem a jegy-
zetíró mondja, bár tökéletesen egyetért a megállapítás-
sal, hanem az említett tanácskozás résztvevői. Baj lesz 
akkor is, ha nem kap nagyobb szeletet a költségvetés-
ből a tudományos kutatómunka, mert akkor tovább 
tart az elvándorlás. És nem érjük utol az ázsiai „kis-
tigriseknek" nevezett országokat. 

Csak biciklivel poroszkálunk utánuk... 
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Csurka és a bagó 
• A református gyülekezet vendége 

Torgyán 
„győzött" 

• Csokonyav i son ta (MTI) 
A kormányzópártok vere-

ségének nyilt beismerése-
ként értékelte a próbavoks 
idei kaposvári rendezvényei-
nek elmaradását Torgyán Jó-
zsef, a Független Kisgazda-
párt elnöke. Szerinte a koalí-
ciós pártok nem tudják elvi-
selni az FKGP egyre növek-
vő népszerűségét. 

A politikus szombaton a 
párt alapító elnökének. Na-
gyatádi Szabó Istvánnak a 
szülőfalujában, Csokonyavi-
sontán járt. A temetőben fel-
kereste Nagyatádi Szabó Ist-
ván sírját, ahol koszorúval 
tisztelgett emléke előtt, majd 
a falu vezetőivel a pártalapí-
tó szülőházának jövőjéről 
tárgyalt. Kuratóriumot hoz-
tak létre a kúria helyreállítá-
sára és benne egy múzeum 
létrehozására. 

Balatoni 
remények 

• Keszthely (MTI) 
Most már tudjuk mit kell 

csinálni és pénz is van a Ba-
laton, illetve környezetének 
fejlesztésére, védelmére. E 
program hitelét, a hatékony 
munkát azonban még mindig 
sokféle érdek és bürokrati-
kus szemlélet veszélyezteti -
mondta Nemcsók János, a tó 
kormánybiztosa, az Ökoló-
gia és turizmus a Balatonon 
címmel rendezett tanácsko-
záson szombaton, a keszthe-
lyi Festetics kastélyban. A 
Magyar Turisztikai Egyesü-
let (MATUR) által rendezett 
fórumon az államtitkár el-
mondta: a balatoni program 
sikere érdekében is indítvá-
nyozni fogja, hogy a Minisz-
terelnöki Hivatal költségve-
tésébe kerül jön át a tóval 
kapcsolatos pénzkeret. 

Erdei 
iskola 

• Sasré t (MTI) 
Erdei iskolával gyarapí-

totta az ifjúság nevelését se-
gítő természetismereti köz-
pontját a Mecseki Erdészeti 
R é s z v é n y t á r s a s á g . A Z s e l i c 
baranyai lankái közt fekvő 
Sasréten szombaton avatták 
fel az 1906-ban hasonló cél-
ból épült, most felújított is-
kolát, amelyet Almamellék-
ről lehet megközelíteni az 
ország l egkeskenyebb 
nyomtávú kisvasútján. Az 
ország legdélebbi fekvésű 
erdeiben gazdálkodó társa-
ság a Pécs feletti Árpádtetőn 
alig egy hónapja hozta létre 
természetismereti központ-
ját. 

Működése máris oly nép-
szerű a megyeszékhely gyer-
mekintézményei körében, 
hogy programjaira már 27 
pécsi iskola jelentkezett ké-
tezer diákjával. 

Facsemeték 
• Ebes (MTI) 

A honfoglalás évfordulója 
alkalmából ezergyszáz fa-
csemetét ültettek el a hétvé-
gén Ebes határában. Szom-
baton a Debrecen melletti te-
lepülés apra ja -nagyja - a 
kisiskolásoktól a helyi nyug-
díjas klub tagjaiig - segített 
az ültetésben. 

A falu lakói összefogásá-
nak eredményeként alig több 
mint két óra alatt elültették 
mind az ezeregyszáz, a helyi 
csemetekert által a település-
nek fe l a j án lo t t juhar t és 
nyárfát. 

• Lakitelek (MTI) 
A lakiteleki népfő i sko-

la ezen a hé tvégén a tu-
d o m á n y o s m ű s z a k i fe j -
l e s z t é s k é r d é s e i t t ű z t e 
n a p i r e n d j é r e . A s z o m b a -
ti m e g n y i t ó n D o b o s 
Krisztina, a M a g y a r De-
m o k r a t a Fórum o r s z á g -
gyű lé s i k é p v i s e l ő j e s a j -
n á l a t á t f e j e z t e ki, h o g y 
a k o r á b b i a k k a l ellentét-
b e n e z a t é m a a p á r t 
a k t i v i s t á i k ö r é b e n n e m 
vál to t t ki n a g y é rdek lő -
dés t . 

Széles Gábor, a Videoton 
Rt. elnök-vezérigazgatója, a 
Magyar Gyáriparosok Or-
szágos Szövetségének elnö-
ke arról beszélt, hogy a kuta-
t á s - fe j l e sz t é s re fordí to t t 
összegek nemcsak a közpon-
ti költségvetésben csökken-
tek, hanem az egyes gazdál-
kodó szerveknél is. Van 

A svéd 
A c s o n g r á d i reformá-

tus t e m p l o m b a n rég vá r t 
k e d v e s v e n d é g is r é s z t 
vet t t e g n a p , a v a s á r n a p i 
i s t e n t i s z t e l e t e n ; J a n 
L u n d v i k , S v é d o r s z á g 
n a g y k ö v e t e és f e l e s é g e . 
C s o n g r á d o n n e m n a g y 
l é t s z á m ú a r e f o r m á t u s 
g y ü l e k e z e t , d e t e g n a p 
c s a k n e m meg te l t h ívők-
k e l a t e m p l o m . B o l l a 
S á n d o r n y u g a l m a z o t t 
t i s z t e l e t e s a h ú s v é t h o z 
k a p c s o l ó d ó a n a z új e m -
be ré i , a h i tében m e g ú j u -
ló e m b e r r ő l beszé l t , ak i 
f ö l a d j a a „ s z e m e t s z e -
m é r t , f o g a t f o g é r t " el-
v e t , a k i n e m s ü l l y e d a 
d i sznók vá lyúá ig . 

Az istentisztelet után, a 
presbiterek gyűlésén szóba 
kerül t az is, hogy miként 
tudnák megvásárolni azt a 
házat, mely egykor a refor-
mátus egyházé volt, az el-
múlt években pedig a pol-
gármester lakott benne, de 
az önkormányzat értékesíte-
ni akarja. A svéd nagykövet, 
akit e lőző lá toga tásakor 
(1994, október 31-én, a re-
formáció évfordulóján) tisz-
teletbeli presbiterré válasz-
tottak, megígérte hogy segít-
ségére lesz a gyülekezetnek, 
hogy eme elhatározásukat si-
ker koronázhassa. Úgy gon-
dolja, hogy a svédországban 

azonban ellenkező példa is. 
Ezek közöt t eml í te t te a 
Tungsramot, valamint a Vi-
deotont. Rámutatott : csak 
úgy lehet Magyarországnak 
e helyzetből kitörnie, ha a 
gazdaságfejlesztésben is al-
kalmazkodik az egységesülő 
Európához. 

Olyan vi lágban, ahol a 
hatalom nem érzi a különb-
séget hazai és nem hazai kö-
zött, ahol az az eszme terjed, 
hogy fejlesztenünk nem kell, 
inkább vegyük át mások 
eredményeit, nem is történ-
het másként - mondta Bo-
ross Péter, az MDF alelnöke. 
Az MDF újra hatalomra ke-
rülése esetére ki kell dolgoz-
ni, hogy miként lehet megál-
lítani a tudósok elvándorlá-
sát. A gyermeknevelés mel-
lett kiemelt támogatást kell 
adni az innovációra. Mégpe-
dig ügy, hogy a pénzek 
elosztásában megtör jön a 

élő magyarok körében talál 
olyan személyekre, akik a 
jótékonyság mellett üzleti 
számításukat is megtalálják. 

A református gyülekezet 
presbiterei a gyűlés után egy 
szép nyírfát ültettek el közö-
sen a templomot övező park-
ban annak emlékére, hogy 
1100 éve e tájon él és küzd 
létéért, fennmaradásáért a 
magyar. 

Ebéd előtt a református 
templomhoz közeli Tiszai 
Galériában megnézte a svéd 

Budapest-centrikusság, a re-
gionális szemlélet érvénye-
süljön. 

Lezsák Sándor a mostani 
tanácskozás legfontosabb 
üzeneteként megfogalmazta: 
meg kell állítani a magyar 
tudósok, fejlesztő mérnökök 
kivándorlását. Jelenleg azt 
tapasztaljuk - nyilatkozta - , 
hogy a kulturális tárca há-
rom területet hagyott cser-
ben. Nagyobb lehetőséget 
kaphatna a bölcsész, a jo-
gász és a közgazdász képzés 
is, ám ezen területekhez ké-
pest kritikán aluli helyzetben' 
van az orvos tudomány, a 
mérnökképzés és a termé-
szettudományos képzés. A 
hagyományokhoz, lehetősé-
gekhez képest ezen tudomá-
nyos szakágak nem érdemlik 
meg, hogy halmozottan hát-
rányos helyzetbe kerültek. 

A Magyar Szocialista Párt 
képviseletében Nemcsók Já-

nagykövet és felesége Lo-
sonczi Zoltán egyházi gon-
dok kíséretében Jószai Sán-
dor hódmezővásá rhe ly i 
ikonfestő nagyszerű tárlatát, 
melyről Balga József galé-
riavezető mondott rövid és 
érdekes tájékoztatót. A ven-
dégnek tetszettek a képek, 
melyeket tüzetesen végigné-
zett, s megcsodált. 

Az Aranysziget Otthon-
ban ebéd után kedves műsort 
rögtönöztek a vendégeknek. 
A megnyerő modorú nagy-

nos címzetes államtitkár ki-
jelentette, hogy a tudomá-
nyos műszaki f e j l e sz t é s 
olyan téma a hazai közélet-
ben, amelyben meglehetősen 
nagy konszenzus alakult ki a 
tennivalókat illetően a pár-
tok közöt t . A ha tárvonal 
nem a politikai erővonalak 
mentén húzódik , hanem 
azok között, akik hajlandóak 
érte lobbyzni, illetve nem. A 
jövő évben duplájára kell 
emelni az Országos Tudo-
mányos Kutatási Alap össze-
gét, másfél-két milliárd fo-
rinttal több pénzre lenne 
szükség. A Központi Műsza-
ki Fejlesztési Alapot pedig 
8-10 milliárd forintra kellene 
emelni. Ezt egy egységes 
lobby érhetné el. Nemcsók 
János szólt arról is, hogy 
nemcsak a pártok, hanem az 
egymást váltó kormányzatok 
között is konszenzust kell 
kialakítani. 

követ és kedves fe lesége 
őszinte ö römmel fogad ta 
mindezt. 

Végül a Csongrád Galériá-
ban és a művésztelepen feje-
ződött be a látogatás. Mint 
Jan Lundvik e lmondot ta : 
szívesen jönne sűrűbben is, 
mert egy diplomatának nem 
csak a fővárosban kell for-
golódnai, de nagyon elfog-
lalt és nem mindig tud eleget 
tenni a meghívásoknak. 

B. G y . G y . 

• Tata (MTI) 
Egyre több jel mutat arra, 

hogy a jelenlegi kormányko-
alíció akár negyven éven ke-
resztül is magánál tudja tar-
tani a ha ta lmat , úgy be-
ágyazta magát. Ugyanakkor 
az is egyre jobban érzékel-
hető, hogy a mind elégedet-
lenebb nép előbb utóbb min-
dent elsöpör. Ehhez azonban 
nem pártok, hanem a nemzet 
összefogására van szükség. 

Erről Csurka Is tván, a 
Magyar Igazság és Élet Párt-
jának elnöke beszélt szom-
baton, Tatán. A politikus a 
nagygyűlésen a Horn-kor-
mány hibájául rótta fel, hogy 
bagóért eladta az ország va-
gyonának többségét, ugyan-
akkor meg sem kísérelte fel-

• Z á g r á b (MTI) 
Diplomával ismerték el a 

magyar á rubemuta tó t a 
szombaton be fe j eződö t t 
Zágrábi Nemzetközi Vásá-
ron, ahol 28 magyar cég állí-
tottak ki termékeit. 

A vásár szervezői szerint 
az érdeklődés nagy volt a 
magyar áruk iránt, de egyel-
őre nehéz felmérni, hogy mi-
lyen konkrét üzetkötések 
történnek majd. 

Az ö tnapos vásáron 
összesen 39 ország 2 ezer 
412 kiállítója vett részt. Ma-

vetni a külföldi kölcsönök 
visszafizetésének felülvizs-
gálatát. 

Az MSZP és az SZDSZ 
között Csurka István szerint 
azért csitultak el napjaink-
ban a korábbi viták, mert a 
kisebbik kormánypárt rájött: 
a szocialistákon kívül 1998-
ban más politikai erő nem 
hajlandó őket besegíteni a 
hatalomba. Ezért építik újab-
ban — immár nyílt veszeke-
dés nélkül - közös „váru-
kat", és igyekeznek megsze-
rezni minden hatalmat. Ha 
azonban a társadalom több-
sége mindezt látva és tudva 
választ majd két év múlva, 
akkor e hazában 1998. után 
magyar Magyarország lesz -
vélekedett a MIÉP elnöke. 

gyarország önálló kiállítás-
sal jelentkezett, s Malajzia 
után a második helyezet t 
volt a kiállítási terület alap-
ján. Az árubemutatót mint-
egy százezren tekintették 
meg. 

A Pick szegedi szalámi-
gyár 13 horvát vállalattal 
tárgyalt, s elégedettek voltak 
a vásárral. A Hanwha Élel-
miszer KFT készételei iránt 
viszont a vártnál kevesebb 
volt az érdeklődő, és a Bu-
dapesti Vegyi Gépgyár is 
többet várt a vásártól. 

nagykövet Csongrádon 

Ritka, d e k e d v e s v e n d é g Csongrádon a svéd n a g y k ö v e t . (Fotó: Enyedi Zoltán) 
A Pick Zágrábban 


